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COMERÇ pàg 19

Barcelona fa un gran pas
per ser la capital europea
del comerç de proximitat

SAGRADA FAMÍLIA pàg 16

Satisfacció amb matisos 
per les escoles pacificades

BÀSQUET pàg 20

Sergi Tell (CB Roser): “M’exigia
tant que no gaudia a la pista”

Sant Antoni celebra la Festa Major pàg 12

Un barri viu

Nou xoc entre comuns i PSC
per regular bars i restaurants
El Pla d’usos de l’Eixample mostra la divisió del govern municipal i també rep crítiques de tota l’oposició pàg 10
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‘L’ALTRA CIUTAT’ pàg 3
Un projecte fotogràfic
situa en el mapa els barris
perifèrics de la ciutat

EL FORT PIENC pàg 18
Roger Sánchez, cuiner del nou
restaurant Bullanga: “Tinc un
compromís amb el país”
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Una postal de la Sagrada Famí-
lia, una figureta de trencadís, una
samarreta del Barça i au: Bar-
celona vista, souvenirs comprats
i cap a casa. Per als turistes,
Barcelona se sol reduir a l’Ei-
xample i Ciutat Vella i, quan en
surten, és per visitar el Park
Güell o el Camp Nou. I para de
comptar. El problema és que,
salvant les distàncies, la visió li-
mitada de la ciutat és un mal que
també afecta molts barcelonins.

Disposat a capgirar aquesta
situació, el fotògraf Dani Ruiz, veí
de la Trinitat Vella, ha creat
l’exposició L’altra ciutat, inau-
gurada aquest dimarts al Centre
Cívic Josep Maria Trias i Peitx,
a les Corts. Es tracta d’un recull
d’imatges capturades entre 2018
i 2022 als barris perifèrics, a “la
Barcelona menys fotografiada”,
tal com s’hi refereix l’autor.

Però, per arribar a aquesta
estrena, Ruiz ha hagut de picar
molta pedra. O, si més no, mol-
tes portes. Quan va tenir prepa-
rada la mostra, va decidir que no
es volia quedar al seu barri, on li
haurien exposat de bon grat,
sinó que volia portar-la precisa-
ment allà on hi ha més desco-
neixement de la perifèria. Per
una qüestió de justícia i reivin-
dicació, però també de cons-
cienciació. “El mínim és que co-
neguin els nostres barris. Que sà-
piguen que hi ha zones amb de-
sigualtats molt marcades i que si-
guin conscients dels seus privi-
legis”, argumenta Ruiz.

Després d’un primer intent
frustrat amb molts centres cívics
de barris cèntrics o benestants,
el fotògraf va crear postals de les
zones protagonistes de l’exposi-
ció, hi va escriure “Greetings

from l’altra ciutat” i les va con-
vertir en la seva carta de pre-
sentació. “Vaig saludar aquests
centres cívics des de l’altra ciu-

tat, aquell lloc remot, i els vaig
portar personalment les pos-
tals”, recorda. Com que tampoc
va obtenir l’èxit que esperava, va
confiar en l’as que tenia a la
màniga: Twitter. I aquest cop sí. 

UNA ALIADA CLAU
L’exposicióL’altra ciutat s’esta-
rà a la seva primera parada fins
al 30 de gener, i després em-
prendrà un camí per “zones es-

tratègicament escollides”, en pa-
raules de Ruiz. De moment, té
quatre ubicacions més confir-
mades, l’última a Sarrià. En
aquest sentit, l’artista es mostra
molt agraït amb la periodista d’El
PeriódicoHelena López Vallejo,
que a l’agost es va fer ressò de la
iniciativa i li va donar l’empen-
ta que necessitava. Ahir, tots
dos van fer plegats la xerrada in-
augural de la mostra.

De fet, no és el primer cop que
aquest tàndem pedala: López li
va dedicar un reportatge al veí de
la Trinitat Vella quan tot just te-
nia 18 anys. En aquell moment,
el noi havia deixat l’institut per-
què “no li encaixava”, però, en
canvi, estava impulsant projectes
culturals tan potents com una
adaptació de La casa de Ber-
narda Albaque explicava la his-
tòria de les dones de la presó de
la Trinitat als anys vuitanta. “Hi

havia un contrast molt fort entre
la imatge que es pot tenir d’un
jove de la Trini que ha deixat els
estudis i tot el que ell tenia a
dins”, reflexiona la periodista.

Des d’aleshores, no li ha per-
dut la pista i ha seguit tots els
projectes que ha fet tant en so-

litari com amb l’entitat Maletas
Viejas, fins al punt que ell li fa
broma dient que és la seva biò-
grafa. Sense exagerar tant, el que
sí que té clar López és que cal ex-
plicar iniciatives com les de
Ruiz. “No es tracta d’idealitzar
aquests barris ni de dibuixar el
planeta de la piruleta. És a dir,
no s’han d’amagar els proble-
mes, les injustícies ni les desi-
gualtats que pateixen, però tam-
bé s’ha de donar bola als pro-
jectes interessants que hi sor-
geixen”, defensa.

En la mateixa línia, el jove fo-
tògraf argumenta que “encara
que hi hagi coses dolentes i mi-
llorables, cal posar en valor tam-
bé les coses bones”. Aquí és on
entren en joc la identitat i l’orgull
de barri, dues de les raons de ser
de la feina que fa Ruiz. “Si esti-
mes el teu barri, cuidaràs el teu
barri”, sentencia. 

Anna Utiel
BARCELONA

Enfocant la perifèria
» L’exposició ‘L’altra ciutat’ vol mostrar els barris perifèrics als veïns dels barris cèntrics o benestants
» La mostra de Dani Ruiz, un fotògraf de la Trinitat Vella, s’ha inaugurat al Centre Cívic Trias i Peitx

CALEN REFERENTS
VEÏNALS JOVES

4La periodista Helena Ló-
pez Vallejo recorda que
les associacions de veïns
acostumen a estar lidera-
des per gent gran, de ma-
nera que la veu del jovent
dels barris sovint no arriba
als mitjans. Per això des-
taca la importància de jo-
ves com el fotògraf Dani
Ruiz, veí de la Trinitat Vella.

“Si estimes el teu barri,
cuidaràs el teu barri”,
defensa l’autor 
de ‘L’altra ciutat’

Un cartell promocional de l’exposició ‘L’altra ciutat’ i una de les fotografies que en forma part. Fotos: Dani Ruiz
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La lupa

El llibre col·lectiu Construint la ciutat de-
mocràtica. El moviment veïnal durant el
tardofranquisme i la transició (Carme Mo-
linero i Pere Ysàs, Icària, 2010) és una in-

teressant i molt rellevant contribució historiogràfica
a la gènesi del moviment veïnal de les nostres ciutats.

La publicació situa l’emergència del fenomen po-
lític veïnal en el context del gran increment de po-
blació a causa del moviment migratori entre 1950 i
1970, en el marc, fonamentalment, de la regió me-
tropolitana de Barcelona. Són els anys del desen-
volupisme i l’impacte urbà de grans contingents de
població que es traslladaren a Catalunya per treba-
llar i mirar de prosperar. Dues dècades en què, per
exemple, Cornellà de Llobregat i Santa Coloma de
Gramenet van multiplicar per sis la seva població;
vint anys llargs en què les famílies migrants, eco-
nòmicament precàries en el primer període del
procés migratori, tenien greus dificultats d’allotja-
ment donada la manca d’oferta immobiliària que ab-
sorbís les seves necessitats residencials. Primer el bar-
raquisme i després la construcció deficient de polí-
gons de gran verticalitat constitueixen l’escenari d’ar-
ticulació del moviment veïnal.

El que interessa dels diferents capítols d’aquest lli-
bre és com es va descabdellant l’organització del ve-
ïnat en les condicions precedentment exposades. Du-
rant els anys seixanta s’inicia amb les protestes per les
condicions materials de vida més immediates i ur-
gents. És la realitat del suburbi, de les aglomeracions
urbanes segregades de les ciutats on es vivia entre les
condicions d’infrahabitatge, les deficiències cons-
tructives, la manca de serveis i les insuficiències de les
infraestructures. És, també, el context en què es van
perfilant agrupacions veïnals que forgen comunitat,
espais de relació on diagnosticar les deficiències ur-
banes que malmetien les condicions de vida, en

comparació amb altres indrets de la ciutat. Comuni-
tats que es transmuten en estructures d’autoorga-
nització popular i acció col·lectiva: les comissions de
barri, els centres socials o les mateixes parròquies en
la seva funció d’organització social comunitària. La
conflictivitat apunta a les necessàries millores de la
vida urbana: asfaltat de carrers i enllumenat públic,
seguretat viària, clavegueram, espais recreatius i
transport públic, entre altres.

Al redós d’aquesta conflictivitat, el moviment ve-
ïnal va prenent la forma de les associacions de veïns
que avui encara persisteixen en l’activitat dels barris.
Són els anys setanta. Les reivindicacions accentuen
la necessitat d’organitzar serveis públics d’accés uni-
versal, amb tres de fonamentals al capdavant dels pro-

pòsits del moviment: els de salut comunitària (els am-
bulatoris), els d’educació (llars d’infants i escoles) i els
de mobilitat i connexió amb tota la ciutat (el transport
públic). També pren relleu el replantejament de l’es-
pai urbà en clau democràtica: organitzar l’urbs de ma-
nera que sigui habitable, no només un lloc on dormir,
incloent-hi espais de sociabilitat i verd urbà. En
aquest període, a més, el moviment veïnal evolucio-
na vers la politització en un sentit general: és un ac-
tor protagonista de la lluita contra la dictadura, escola
de democràcia per als seus participants i la comuni-
tat sencera, mentre alhora fila una crítica aprofundida
vers la lògica capitalista urbana: l’especulació.

M’interessa ressaltar la idea que el moviment ve-

ïnal constitueix alhora una realitat comunitària urbana
i un agent polític. Polític en el sentit que la transfor-
mació identitària que va del suburbi al barri és es-
sencialment producte de l’activisme del veïnat. Un can-
vi en l’autopercepció popular que arrela en la cons-
ciència comunitària forjada per la convivència en una
quotidianitat en què persones i famílies compartien
àmpliament condicions socials. Aquí és estructural el
vincle entre el barri i la fàbrica; la convergència de l’ex-
periència de la condició obrera, que fa front a l’ex-
plotació, i la dels residents, que enfronten l’especu-
lació. En el vincle dels mons de la fàbrica i el barri hi
ha l’autopercepció en tant que comunitat veïnal-po-
pular i l’elaboració d’una identitat política de resis-
tència. El moviment es torna més propositiu: inicia
el periple que el durà a reclamar i a vetllar pels drets
de ciutadania en el marc urbà, en allò que actualment
es concep en tant que dret a la ciutat. Configura un es-
pai de participació popular en política cada cop més
diversificat. Al nervi obrer se li sumen les necessitats
de la joventut, la participació decidida de les dones en
la construcció del barri i la contribució dels profes-
sionals liberals en repensar la ciutat en clau d’inclu-
sió social, entre altres.

En resum, la trajectòria del moviment veïnal i la
seva capacitat d’incidència en el plantejament de les
ciutats dels nostres dies no hauria estat possible sen-
se les bases comunitàries forjades a cop de convi-
vència en les condicions compartides de vida. Gent
del barri que, d’altra banda, arrelava i es mantenia
al barri, i per això mateix s’hi comprometia. Aquest
és el substrat sociològic que possibilita l’acció
col·lectiva autònoma urbana, això és: la densitat co-
munitària dels residents permanents, la presa de
consciència enfront dels problemes i la capacitat de
proposar alternatives de constitució i de gestió de la
ciutat mitjançant l’organització.

La trajectòria del moviment
veïnal no hauria estat possible

sense les bases comunitàries

NLes millors
perles

La mare d’una víctima permet desarticular una xarxa d’abusos
sexuals fent-se passar per una menor. La intervenció de la

dona ha ajudat la Guàrdia Civil del País Valencià a detenir dos
homes, mentre que en busca un altre i n’investiga un quart.

El primer viatger repatriat d’Austràlia per l’entrada en
vigor de la nova llei de bioseguretat ha estat un jove

espanyol que volia entrar al país amb envasos de pernil,
xoriço i llom ibèric. Multa de 3.300 dòlars australians.

Una cadena de supermercats holandesa ha creat una “caixa
lenta” per als clients que volen xerrar una estona aprofitant

que van a fer la compra. És una mesura per pal·liar la soledat,
sobretot de la gent gran, i és un èxit: ja arriba a 200 botigues.

Tapas Sandilya, un home vidu de l’Índia, trobava molt a
faltar la seva dona i va decidir pagar 2.800 euros per

crear-ne una rèplica de silicona a mida real. En té cura, la
pentina i la deixa seure al seu lloc preferit del sofà. 

LA FOTOTwitter (@FCBarcelona_cat)

per Xavier Godàs

Comunitats de resistència urbana
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Una fleca de 125 anys al cor de l’Eixample1

2
El Fort Pienc arrenca l’any 
amb una oferta cultural de luxe

El nou pla d’usos de l’Eixample vol evitar 
el “monocultiu” de la restauració

Com valoren les famílies els entorns 
escolars pacificats?

Reobren la biblioteca i el centre cívic 
del barri de la Sagrada Família

El + llegit líniaeixample.cat

3

4

5 Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Eixample no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@Catinformació: Mobilitzacions a Barce-
lona de taxis i VTC pels efectes de la nova
regulació del sector. Es fan dues marxes
lentes de vehicles i una vaga “a la japonesa”.  

@KRLS: Que ningú en tingui cap dubte:
no tornaré ni emmanillat ni rendit davant
d’un jutge espanyol per tal que sigui in-
dulgent.

#ReformaDelCodiPenal

@324cat: El govern espanyol fa un requeri-
ment a Sanitat de Castella i Lleó perquè aturi
el protocol antiavortista de Vox. Farà servir
tots els mecanismes jurídics per aturar-lo.

#OfensivaAntiavortista #ProtestaAlMónDelTaxi

Safata d’entrada

“Sense utopia, la vida se-
ria un assaig per a la
mort”, canta l’impres-

cindible Joan Manuel Serrat.
Què seria de l’existència sense re-
ferents futurs, viure sense som-
nis per millorar?

Sabem que no hi ha una ma-
nera única de pensar; hi ha qui
afirma que els partidaris de la uto-
pia s’aparten de la democràcia,
que són l’esfondrament d’apostes
històriques perdudes. El rebuig és
creixent, els nous paradigmes
arriben de la mà dels amos del
món (l’alta tecnologia, els mitjans
de comunicació, la indústria de
fòssils...). La terra promesa no-
més té espai per a ideologies del
pragmatisme. Passa amb els efec-
tes perversos del pensament únic
i els seus signes d’identitat, or-
ganitzats al voltant de jocs de
suma zero, que rendibilitzen les
seves accions contagiant les emo-
cions de diversos grups amb mis-
satges sobre distopies apocalíp-
tiques, i cerquen, com sempre, es-
campar la por després d’anunciar
grans repressions.

Podem ser individualment
intel·ligents, però som col·lecti-
vament ingenus quan oblidem
que la construcció de mentides

Lladres de somnis
per Francesc Reina

té el seu aliat més gran en les
tradicions i les creences que
afavoreixen l’expressió d’uns
privilegiats quan usurpen la
paraula (una característica de
la nostra espècie és creure’ns
tots els invents que ens han dit
per entendre el món). Pretenen
que ignorem que el sapienspot
exercir, encara, la tasca de fer
més humana la humanitat,
una reflexió sobre la qual van
escriure Tomás Moro, Cam-
panela, Giordano Bruno, Ba-
con o Montale, en denunciar
els excessos del poder: l’avarí-
cia i l’obsessió per allò material.
Molts van ser condemnats per
descriure una societat justa.

El principi democràtic hau-
ria de ser contrari al mercat.
Pensar sense moure les idees
s’assembla a continuar volant
sense moure les ales. Però
compte: hi ha somnis dolents,
els bons són codis d’esperança
i de transformació que oferei-
xen viatges atemporals a la

gent atrapada per la burocràcia
i l’economia descontrolada,
que té cura dels destinats al fra-
càs. Sense somnis no hauria es-
tat possible la teoria de la rela-
tivitat (ho va dir el mateix Ein-
stein), ni Imagineo Yesterday.
Van ajustar el seu geni per
trobar idees que promoguessin
canvis. Somiadors de fraterni-
tat. Som l’espècie que més
mata, encara que també la que
escriu les millors poesies. Per
molt que es negui, la humani-
tat ha progressat amb movi-
ments excèntrics: el pensa-
ment de la no-violència, la cura
de la natura i de la senzillesa,
propostes morals encapçala-
des, moltes vegades, per les do-
nes… El marxisme es va en-
frontar a la burgesia, la Revo-
lució Francesa va expulsar la
crueltat aristocràtica, Darwin
va apartar l’humà del centre de
la creació. Els creadors, artis-
tes, investigadores, remouen
els somnis: la clau per fer coses.
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Els semàfors

La Casa Elizalde ha estrenat,
juntament amb el Mercat de 
la Concepció, una exposició
que reivindica la figura de
Carme Badia, dona d’Arturo
Elizalde que es va fer càrrec 
de l’empresa familiar quan

el seu marit va morir.
pàgina 14Casa Elizalde

La Bullanga és un nou restaurant
que ha obert fa poc les seves
portes al Fort Pienc. El seu
propietari, el cuiner Roger

Sánchez, fa una aposta per la
cuina tradicional a un preu
assequible. De moment, 

la rebuda ha estat molt bona. 
pàgina 18La Bullanga

El comerç barceloní 
ha aconseguit que el Parlament
Europeu aprovi la creació de la
Capitalitat Europea del Comerç
de Proximitat, una proposta
impulsada per Barcelona
Comerç que es va aprovar 

ahir a Estrasburg.
pàgina 19Barcelona Comerç
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Jaume Collboni vol ser alcalde. En
la cinquena trobada del cicle de
conferències La ciutat metropoli-
tana: progrés i futur celebrada a
l’Espai Línia dilluns 16 de gener, el
candidat del PSC i primer tinent
d’alcaldia de l’Ajuntament de Bar-
celona va deixar clar que es pre-
senta a les pròximes eleccions per
convertir-se en la primera figura
política de la ciutat.

En una sala plena, el socialis-
ta va fer repàs del darrer mandat,
en el qual el seu partit ha governat
amb els comuns, i va explicar la
seva visió de futur tant de la capi-
tal catalana com de la metròpoli.

En una conversa amb el di-
rector editorial del Línia, Arnau
Nadeu, Collboni no va voler refe-
rir-se obertament a les enquestes,
algunes de les quals el donen com
a guanyador, i va demanar “pru-
dència” al seu partit. Tanmateix, va
apuntar que els sondejos demos-
tren que “hi ha ganes de canvi a
Barcelona” i va augurar que els co-
micis que se celebraran el mes de
maig suposaran un canvi de rumb.
“Vull obrir una nova etapa a Bar-
celona, i per fer-ho cal canviar
d’alcalde”, va afirmar.

Més enllà d’això, el primer ti-
nent d’alcaldia tampoc es va voler
referir als possibles pactes que
naixeran de l’aritmètica postelec-
toral. “Espero tenir una majoria

prou àmplia per liderar aquesta
nova etapa”, va dir, alhora que va
deixar clar que si ell és alcalde “im-
pulsarà polítiques progressistes”.
“El meu serà un govern progres-
sista”, va assegurar, insistit per Na-
deu sobre les seves preferències de
pactes. “La política es fa amb dià-
leg i acords, però ara és el moment
de perfilar projectes”, va afegir.

EL MANDAT DE LES SUPERILLES
Entre les desavinences més grans
que hi ha hagut entre els dos socis
de govern a l’Ajuntament de Bar-
celona en els darrers quatre anys,
cal esmentar les superilles. Per a
Collboni, “pacificar la ciutat és una
prioritat, però Barcelona no pot ser
una gran illa”. En aquest sentit, el
socialista va deixar clar que si es
converteix en alcalde vol “parar mà-
quines” pel que fa a aquest projec-
te. “La ciutat ha de pair els canvis
i cal tenir en compte que l’Eixam-
ple no pot deixar de ser un indret
que generi feina”, va afirmar.

Alhora, el primer tinent d’al-
caldia va assegurar que “les supe-
rilles estan generant gentrificació
verda i no són viables econòmica-
ment”. És per això que des del seu
partit aposten per “recuperar el pla
Cerdà en la seva essència amb els
espais verds als interiors d’illa”.

Relacionat amb aquest tema,
Collboni també va esmentar el
problema de l’habitatge que viu la
ciutat i que el candidat va situar en-
tre els principals reptes als quals
s’enfronta la capital catalana. “Soc
partidari de regular els lloguers,

però aquesta no és l’única opció”,
va dir per afegir que també cal
“construir més pisos socials”.

NETEJA I SEGURETAT
Altres aspectes que sovint s’han
criticat de la gestió del govern
municipal en el darrer mandat són
la neteja i la seguretat. En el pri-
mer dels dos, Collboni va reco-
nèixer que l’Ajuntament no està
content amb “com ha treballat
l’empresa contractada per fer el
servei de neteja”. Malgrat tot, va
assegurar que es tracta d’un pro-
blema que no tots els barris tenen
i que en el futur millorarà.

Pel que fa a la qüestió de la se-
guretat, el candidat socialista va
considerar que des del consistori
s’ha fet una bona feina i va res-
ponsabilitzar la Generalitat de la

manca d’efectius policials que, se-
gons ell, té la ciutat. “La seguretat
és una competència del Govern de
Catalunya, i mentre que nosaltres
hem complert i en quatre anys
hem augmentat en 1.000 efectius
la Guàrdia Urbana, no es pot dir el
mateix de la Generalitat, que va
prometre 600 mossos més”, va la-
mentar Collboni.

A més, el socialista va treure
pit d’altres aspectes de la segure-
tat en què l’Ajuntament ha actu-
at. Es referia a l’erradicació de la
venda ambulant al carrer o l’en-
duriment de la llei contra els de-
linqüents multireincidents.

L’AMPLIACIÓ DE L’AEROPORT
Com no podia ser d’una altra ma-
nera, Collboni també va tractar un
dels debats que han portat més

cua en els últims temps. Segons el
candidat socialista, és indubtable
que el territori “necessita una
bona comunicació transnacio-
nal”. “Parlem d’una qüestió de
fons, i si per a ERC l’alternativa a
l’ampliació de l’aeroport és el de-
creixement, cal que reconegui
quines són les conseqüències eco-
nòmiques i socials d’això”, va dir.

En aquest punt, Collboni va
ser contundent amb els seus ad-
versaris polítics, però també va ce-
lebrar que els republicans “reco-
neguin ara que hi ha un problema
pel que fa a la connectivitat in-
ternacional de Barcelona i, per
tant, a l’ampliació de l’aeroport”.
“Malauradament, ho diuen ara,
quan fa un temps teníem els di-
ners per fer la infraestructura”, va
sentenciar el socialista.

La sala de conferències de l’Espai Línia es va omplir per escoltar Jaume Collboni. Fotos: Joanna Chichelnitzky

Espai Línia, la Casa dels Barris

JaumeCollboni: “Vull obrir unanovaetapa 
aBarcelona, i per fer-ho cal canviard’alcalde”
Albert Alexandre
BARCELONA
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URBANISME4Comuns i PSC van
presentar dijous passat conjun-
tament una proposta de nou Pla
d’usos de l’Eixample. Aquest di-
marts, menys d’una setmana
més tard, el PSC hi va votar en
contra a la Comissió d’Urbanis-
me de l’Ajuntament. Pel que fa als
grups de l’oposició, ERC va fer re-
serva de vot (no comunicarà la
seva decisió fins al plenari) i la
resta hi va votar en contra. Amb
aquest panorama, encara que
els republicans finalment hi vo-
tessin a favor, el pla d’usos no re-
bria llum verda al plenari. Només
serà possible si els comuns fan al-
gun canvi que aconsegueixi con-
vèncer els seus socis de govern.

Tal com va argumentar la ter-
cera tinenta d’alcaldia i regidora de
Mobilitat, Laia Bonet, durant la co-
missió d’ahir, el canvi de parer dels
socialistes s’ha produït perquè el
document final “no s’ajusta” a
l’acord pactat. “La regulació es-
tricta només afectava onze carrers
i ara s’ha ampliat a 37”, va asse-
gurar. Com a resposta, la segona
tinenta d’alcaldia, Janet Sanz, va

lamentar el moviment del PSC,
que va titllar de “gir sobtat”.

La proposta presentada la
setmana passada pels dos partits
que governen Barcelona pretenia
limitar l’aparició de nous bars,
restaurants, discoteques, super-
mercats 24 hores i altres botigu-
es amb horaris especials a l’Ei-
xample. L’objectiu era “preservar
el comerç local” i evitar casos
“com el d’Enric Granados”, se-
gons va dir Sanz en la presenta-

ció del pla que ha quedat frustrat.
El document permetia l’obertu-
ra d’un màxim de vint establi-
ments considerats “d’alt impac-
te” en un radi de cent metres. A
les zones ja pacificades o en pro-
cés de pacificació, la norma era
més estricta: el màxim seria de
cinc establiments en un radi de
cinquanta metres i de divuit en
un radi de cent. Aquest era el cas
de zones com la superilla de Sant
Antoni o el carrer Girona.

La terrassa d’un bar al districte de l’Eixample. Foto: Línia Eixample

Nou xoc entre comuns i PSC 
per regular bars i restaurants

Trànsit |Mor el conductor d’un patinet elèctric
El conductor d’un patinet elèctric va morir dimecres passat en un xoc

contra un autocar de passatgers al carrer Comte d’Urgell, cantonada amb
Aragó, a l’Esquerra de l’Eixample. La víctima era un home de 55 anys.

El Casal Popular Lina Òdena
comença l’any al local nou

ENTITATS4El Casal Popular
Lina Òdena ha començat l’any
2023 amb força. Concretament,
amb la força que dona tenir,
per fi, un local del qual saben que
no els faran fora. El número 4 del
passatge Batlló és la nova llar d’a-
quest projecte juvenil de l’Es-
querra de l’Eixample, que en
els seus més de tres anys de
vida ha hagut de fer front a dos
desnonaments. És per això que

l’any passat els joves que l’inte-
gren van decidir deixar de ban-
da l’ocupació i buscar un local de
lloguer, amb l’objectiu de ga-
rantir la continuïtat del casal.

Així, després de treballar-hi
durant mesos per posar l’espai a
punt, el passat 7 de gener van or-
ganitzar una festa d’inauguració
amb bingo, sopar popular, sor-
teig de panera, música i, fins i tot,
un concurs de pastissos.

Una exposició a la Model reviu
els records de la pandèmia

CULTURA4L’Espai Memorial
de la Model acull, des del 12 de
gener i fins al 12 de març, l’ex-
posició Memòries de la pandè-
mia. Només ens en sortirem
juntes. Es tracta d’un recull d’ex-
periències i records de barcelo-
nins relacionats amb la pandè-
mia i, especialment, amb l’etapa
del confinament domiciliari.

La mostra, creada per Jordi
Mir Garcia i João França, és el
fruit de les entrevistes a un total

de 74 persones. El projecte té l’ob-
jectiu de recuperar “les memòries
de les persones que habitual-
ment no generen relats escrits o
audiovisuals sobre les seves vi-
vències”, tal com expliquen des de
l’Ajuntament, que ha impulsat
l’exposició a través de la Regido-
ria de Memòria Democràtica. 

Un cop hagi estat tres mesos
a la Model, la mostra es traslla-
darà al Castell de Montjuïc del 23
de març al 31 de desembre.
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CELEBRACIÓ4La Festa Major
de Sant Antoni va arrencar di-
vendres passat, obrint així un cap
de setmana ple d’activitats tant
festives com tradicionals. I és que
a l’edició d’enguany, que s’a-
llargarà fins aquest diumenge,
s’hi han afegit novetats, mentre
que també hi ha els clàssics de
sempre. La celebració ofereix
un programa, amb més de 130
actes en 25 espais diferents, or-
ganitzat per les entitats i asso-
ciacions de Sant Antoni.

Divendres van començar les
activitats amb diverses novetats,
com el taller de rumba a les Cot-
xeres Borrell. Durant la jornada,
concentrada a la tarda, els veïns
també van poder gaudir de teatre
o concerts. L’acte que va donar el
tret de sortida oficial a la cele-
bració va ser la lectura del pregó,
que va anar a càrrec de l’ONG De
veí a veí, que celebra el seu desè
aniversari. El discurs el va fer el
president de l’entitat, Rafa Mar-
tínez, als Jardinets de l’Alguer.

Però abans de la lectura del
pregó, l’Associació de Veïns i
Veïnes de Sant Antoni va pre-
sentar el nou capgròs Lluïsa
Baiget. La figura ret homenatge
a l’activista veïnal pel seu com-
promís amb la cultura popular,
les tradicions i la seva dedicació
al barri i al seu veïnat.

El cap de setmana va ser un
no parar d’activitats i una de les
més destacades va ser la cerca-
vila. I és que tal com afirma el
president de l’Associació de Ve-
ïns de Sant Antoni, Pep Sala, l’e-
dició d’enguany és la primera
Festa Major de les tres últimes
que es pot fer, per fi, sense res-
triccions per culpa de la Covid.
“Hem pogut fer una cercavila
com cal”, insisteix Sala.

Així doncs, a la cercavila no
hi va faltar ningú: la Porca de
Sant Antoni i la seva filleta, l’Es-
purna, els trabucaires, els ge-
gants del barri, el Tonet i la Rita
i moltes figures més, a més de
tothom qui els va acompanyar.

El president de l’entitat veïnal
fa una valoració molt positiva del
primer cap de setmana de Fes-
ta Major al barri: “S’ha notat que
els veïns i veïnes tenien moltes
ganes perquè hi ha hagut molta
participació en tots els actes”.

Però això no és tot. I és que
durant tota la setmana s’estan

celebrant diversos actes, com
ara obres de teatre, concerts,
xerrades, rutes gastronòmiques
i portes obertes de diferents
equipaments i serveis del barri.
Fins que arribi el cap de setma-
na, que, segons diu Sala, serà
més potent que el primer. El pre-
sident de l’Associació de Veïns

recorda que encara s’han de ce-
lebrar els Tres Tombs, els dos
correfocs (infantil i adult), la
cursa de Sant Antoni, el concurs
de penyes i el ball i el sopar de
Festa Major, entre altres actes.
És per tot això, i veient l’èxit d’a-
quest cap de setmana passat, que
el tancament de la festa promet.

Lamillor formade començar l’any
» Sant Antoni viu una nova edició de la seva Festa Major des de divendres passat i fins diumenge
» El primer cap de setmana festiu va ser tot un èxit amb activitats com la descoberta del capgròs 

La Festa Major va descobrir el nou capgròs, la Lluïsa Baiget, en homenatge a la seva feina al barri. Foto: Ajuntament

Urbanisme | Els Jardins dels Tres Tombs, a punt
Els Jardins dels Tres Tombs, un parc d’interior d’illa, estan tancats des del
25 d’octubre per les obres de millora que han de crear un espai verd més
accessible per al veïnat. Ara ja s’han acabat i s’hi podrà tornar a entrar.
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CULTURA4La Casa Elizalde i
el Mercat de la Concepció estre-
nen aquest dimecres l’exposició
Nosaltres, interpretats per les
flors: la reproducció. Es tracta
d’una mostra que s’emmarca en
el programa Temporalsde l’Ins-
titut de Cultura de Barcelona
(ICUB), que fa arribar mostres
itinerants a diferents centres cí-
vics de la ciutat. En el cas d’a-
questa exposició, tindrà una se-
gona i una tercera part (La
transformació i El trencament)
al llarg d’aquest any a la Farine-
ra del Clot i al Centre Cívic Joan
Oliver-Pere Quart de les Corts.

El projecte Temporals per-
met sovint que les mostres pro-
gramades s’adaptin a l’entorn on
s’exposen. Així, la proposta que
aterra avui a la Dreta de l’Ei-
xample, i que s’ha instal·lat en
dos punts clau del barri, ret ho-
menatge a Carme Biada. Aques-
ta dona –besneta de Miquel Bi-
ada, promotor de la primera lí-
nia de ferrocarril de la penínsu-

la Ibèrica, i matriarca de la fa-
mília Elizalde– va ser tota una
pionera en la seva època. Quan
el seu marit, Arturo Elizalde, va
morir l’any 1925, Biada no no-
més va tirar endavant els seus
nou fills, sinó que es va fer càr-
rec de l’empresa familiar, una fà-
brica de peces d’automòbils que
després passaria al camp de l’a-
viació. Ho explica Anna Calvet,
responsable de la comunicació
de la Casa Elizalde, que recorda
que la trajectòria de Biada era
“inusual en l’època”.

Com a part de l’homenatge a
la seva figura, una part de l’ex-
posició de la Casa Elizalde s’ha
instal·lat, precisament, a la sala
Carme Biada. Però també la part
exposada al Mercat de la Con-
cepció està dedicada a ella. En
aquest equipament municipal,
l’artista Katerina Ashche –crea-
dora, juntament amb Kati Ri-
quelme, del projecte de la Dreta
de l’Eixample– ha “ficcionat les
cartes que hauria escrit Biada a

diferents persones”, tal com de-
talla Laura Novellón, coordina-
dora d’exposicions del centre cí-
vic. Acompanyen aquestes cartes
diversos objectes relacionats amb
la protagonista de la mostra, així
com una decoració floral facili-
tada per Flors Navarro, una flo-
risteria històrica del barri.

Tot plegat ha de servir per re-
ivindicar una dona avançada al
seu temps, que va ser molt re-
llevant tant per a la Casa Elizal-
de com per al barri en general i
a la qual no sempre se li ha do-
nat la importància que mereix.
“Se’n sap molt d’Elizalde, però
poc de Biada”, lamenta Novellón.

ELS JARDINS CARME BIADA
Un homenatge permanent del
barri a Carme Biada són els jar-
dins que porten el seu nom, a un
interior d’illa entre Roger de Llú-
ria, Rosselló, Bruc i Còrsega.
Aquests jardins estan ara pen-
dents d’una reforma ja adjudica-
da, però sense data d’inici fixada.

Elbarri reivindicaunadonapionera
» La nova exposició instal·lada a la Casa Elizalde i al Mercat de la Concepció homenatja Carme Biada
» La dona d’Arturo Elizalde va tirar endavant els fills i el negoci familiar quan ell va morir, l’any 1925

Dues imatges de l’exposició ‘Nosaltres, interpretats per les flors’. Fotos: Casa Elizalde

Equipaments | Reobre la Biblioteca Sofia Barat 
La Biblioteca Sofia Barat ha reobert aquesta setmana després d’haver estat

tancada per obres des de l’1 de novembre. L’equipament de la Dreta de l’Eixample
torna a funcionar en l’horari habitual i amb la bústia de retorn 24 hores en marxa.
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Una exposició per reconèixer
les cures no professionals

CULTURA4Tenir cura dels avis,
que s’han fet grans i ja no es po-
den valdre per ells mateixos.
Cuidar els nets, que fan vacan-
ces durant més dies que els seus
pares i s’han de quedar amb
algú quan l’escola tanca. Són
només dos exemples de tasques
de cures no professionals que
han d’assumir la majoria de fa-
mílies, i que sovint continuen re-
caient en les dones. 

Conscients de la importància
d’aquestes funcions que moltes
vegades queden invisibilitzades,
des de Vincle, l’Associació per la

Recerca i l’Acció Social, han
creat l’exposició Cuid’art, que es
podrà veure fins a finals de gener
al Casal de Barri Espai 210 de la
Sagrada Família (Padilla, 210).

La mostra s’emmarca en el
programa Educartde Vincle i, tal
com expliquen des de l’organit-
zació, està formada per “un seguit
d’obres que reivindiquen la figura
de les persones cuidadores no
professionals”. Vincle és una en-
titat que treballa per la inclusió
social, el desenvolupament co-
munitari i l’atenció a col·lectius
en risc de vulnerabilitat.

URBANISME4L’Ajuntament va
impulsar el programa ‘Protegim
les escoles’ el 2020 per garantir
que els entorns escolars fossin
“llocs segurs i saludables”. El pro-
jecte encara funciona i, segons el
consistori, aquest 2023 s’arriba-
rà a la xifra de 217 escoles amb en-
torns pacificats, sumant-hi inter-
vencions anteriors en alguns cen-
tres. Però quin és el grau de sa-
tisfacció entre les famílies de les es-
coles on ja s’ha intervingut?

A la Sagrada Família hi ha di-
verses escoles incloses en aquest
programa. Una d’elles, l’Escola
dels Encants, està classificada
com a “projecte anterior”, és a dir,
previ al ‘Protegim les escoles’.
L’Ajuntament considera que té un
entorn escolar pacificat perquè el
tram del carrer Cartagena al qual
toca el seu pati va passar a ser per
a vianants amb les obres de Glò-
ries. Així ho explica l’Albert, pare
d’un alumne d’aquesta escola,
que creu que caldria anar més en-
llà i reduir el trànsit a Consell de
Cent. “Amb la futura superilla, el
carrer Consell de Cent serà de via-

nants fins a Girona, però després,
fins a la Meridiana, continuarà
com ara”, recorda. “Volem que hi
hagi menys carrils de circulació en
aquest tram, perquè tenim aules
que donen a Consell de Cent i pa-
teixen soroll i pol·lució”, afegeix.

Un altre cas particular és el de
la veïna dels Encants, l’Escola
Gaia. Aquest centre es troba ubi-
cat provisionalment al 550 del
mateix carrer, i el 2021 va entrar
al programa ‘Protegim les escoles’
per pacificar l’entrada secundària
que s’havia creat a Consell de
Cent per la pandèmia. “En el mo-
ment ens va anar bé, però ara tor-

nem a tenir l’entrada a la Diagonal
i convivim amb les obres del tram-
via. Ja no tenim un entorn pacifi-
cat”, diu Daniela Santos, de l’AFA,
que critica que es fes “una inter-
venció fixa en un lloc provisional”.

A l’Escola Vedruna Immacu-
lada  sí que estan satisfets amb la
pacificació que se’ls va fer el 2021,
tal com reconeix Sílvia Agulló,
membre de l’AMPA. Recorda,
però, que ja havien proposat un
projecte similar als pressupostos
participatius del 2016 i que van ha-
ver d’esperar cinc anys. També la-
menta que el disseny no es pactés
conjuntament amb les famílies.

Un entorn escolar pacificat gràcies a ‘Protegim les escoles’. Foto: Ajuntament

Satisfacció amb matisos amb el
projecte ‘Protegim les escoles’

L’exposició ‘Cuid’art’, a l’Espai 210 del carrer Padilla. Foto: Vincle

Casa Cádiz | Absolen l’activista Lagarder Danciu
El fundador de la Casa Cádiz, Lagarder Danciu, ha quedat absolt del delicte
d’agressió sexual a un jove del qual se l’acusava. La Fiscalia demanava onze

anys de presó per a l’activista, però l’Audiència de Barcelona l’ha absolt.
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El cuiner Roger Sánchez, que ha
estat dues dècades al restaurant
Terra d’Escudella de Sants, fa
vuit anys que és veí del Fort Pienc.
Des de feia temps buscava, doncs,
un lloc a prop de casa i a prop de
l’escola dels seus fills per obrir un
nou restaurant. Per això, quan va
saber que l’antic bar Novecento es
traspassava després de quaranta
anys, ho va tenir clar: el local de Di-
putació, 437, seria l’escollit.

Després de mesos d’esforços
per posar a punt el nou establi-
ment, finalment el passat 4 de ge-
ner va aixecar la persiana el res-
taurant Bullanga. I, en les prime-
res dues setmanes de funciona-
ment, tot fa pensar que l’aposta de
Sánchez pel barri ha estat un en-
cert. “Hem superat les expectati-
ves que teníem”, celebra el xef. S’hi
han acostat, diu, veïns del Fort

Pienc que abans freqüentaven el
Novecento, però també veïns de
Sants habituals del Terra d’Escu-
della, entre d’altres. 

De moment, al Bullanga són
només tres treballadors: el cuiner
i dues cambreres. Sánchez volia
començar amb prudència per
veure com funcionava el projecte,
però, veient l’èxit dels primers
dies, “sembla que caldrà ampliar
el personal”, avança.

CUINA COMPROMESA
La manera d’entendre la restau-
ració que defensa Sánchez va
més enllà de crear una oferta
gastronòmica de qualitat –que
també– i referma el seu “com-
promís social i cultural amb el
país”, en paraules del cuiner.
Així, ofereix cuina tradicional a
preus assequibles. Cuina popular.
Cuina de barri. S’hi refereix de
moltes maneres, però com millor
s’entén és donant un cop d’ull al
menú de migdia, de catorze eu-
ros. Escudella, llenties, estofat, bo-

tifarra... sense oblidar postres
com el mató o el flam d’ou.

Sánchez reconeix que fer
aquest tipus de cuina “és un es-
forç”, perquè cal buscar pro-
ductes de qualitat a preus baixos
i dedicar més hores a la cocció
dels plats. “Que et quedi bo un
entrecot caríssim és fàcil, però
triomfar amb un estofat fet amb
les parts menys nobles de la
vedella... és una altra cosa”, re-

sumeix. És un “repte”, confessa,
però l’accepta amb gust.

HISTÒRIA BARCELONINA
Per a Sánchez, el referent culinari
i cultural per excel·lència són les
fondes que proliferaven a la Bar-
celona del segle XIX. Precisa-
ment, a les parets del nou res-
taurant del Fort Pienc hi ha
penjada part de l’exposició Fon-
des de sisos, creada pel mateix

cuiner. Però no és l’única picada
d’ullet a la història barcelonina
que ha volgut fer. El nom del ne-
goci, de fet, té fins a quatre sig-
nificats, i un d’ells recorda a les
bullangues, les revoltes populars
que hi havia a la ciutat en aquell
mateix segle. “Són episodis del
passat de Barcelona que conei-
xem poc i que cal reivindicar en
aquests moments de cosmopo-
litisme”, afirma amb convicció.

El cuiner Roger Sánchez i el seu nou restaurant, la fonda Bullanga. Fotos: Twitter (@Bullangafonda)

Anna Utiel
EL FORT PIENC

RestaurantBullanga: repteacceptat
» El cuiner Roger Sánchez ha obert al Fort Pienc un nou restaurant de cuina tradicional i assequible
» Sánchez manté el seu “compromís social i cultural amb el país” des del Bullanga, al 437 de Diputació

Equipaments | La Biblioteca Fort Pienc, refugi climàtic
El concepte de “refugi climàtic” que fa servir l’Ajuntament sovint s’associa a l’estiu,
però a l’hivern, en onades de fred com la d’aquesta setmana, també són necessaris.

Un els espais del districte habilitats com a tal és la Biblioteca del Fort Pienc. 
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INICIATIVA4El comerç barcelo-
ní ho ha aconseguit: el Parlament
Europeu ha aprovat la creació de
la Capitalitat Europea del Co-
merç de Proximitat. La propos-
ta, presentada per Barcelona
Comerç i la federació d’associa-
cions comercials Vitrines d’Eu-
rope, va rebre llum verda aquest
dimarts a Estrasburg. Ara tot
apunta a Barcelona com a can-
didata ideal per estrenar aquest
reconeixement. Abans, però, la
iniciativa ha de passar per la Co-
missió Europea.

Sigui com sigui, el president
de Barcelona Comerç, Salva Ven-
drell, considera que aquest “és
un moment històric per al co-
merç local europeu”. La nova ca-
pitalitat ha de servir per protegir
el petit comerç arreu del conti-
nent i, de retruc, per garantir “la
supervivència d’un model de
ciutat”, tal com defensen des de
Barcelona Comerç. Aquest mo-
del, afegeixen, ha de comptar
amb “barris revitalitzats”, ca-

paços de preservar la forma de
vida local i desmarcats de la
“desertització comercial que
amenaça no només la identitat
de les ciutats d’Europa, sinó la
cohesió social entre els veïns i ve-
ïnes del territori i un estil de vida
més sostenible”. D’altra banda,
els comerciants impulsors de la
capitalitat creuen que aquest tí-
tol dotarà el comerç de proxi-
mitat “d’entitat i identitat” da-
vant les institucions europees.

Per la seva banda, el text
aprovat avui pels eurodiputats
recorda que el comerç minoris-
ta representa un 11,5% del valor
afegit de la Unió Europea, i que
dona feina a gairebé trenta mi-
lions de persones. També sub-
ratlla que el petit comerç evita la
“degradació” dels centres de les
ciutats. És per aquests i altres
motius que la majoria dels eu-
rodiputats consideren necessa-
ri crear “consciència col·lectiva
de la importància econòmica i
social” que té aquest sector.

BARCELONA HO TÉ TOT A PUNT
Després de fer realitat la nova ca-
pitalitat europea, el comerç bar-
celoní té clar que anirà a totes
perquè Barcelona sigui la pri-
mera ciutat a aconseguir-la. Des
de Barcelona Comerç asseguren
que ja tenen “a punt” el progra-
ma de la seva candidatura i que

posaran en marxa els tràmits per
assolir la capitalitat tan aviat
com sigui possible. “Entenem
que Barcelona ha de ser la pri-
mera de les capitals i que ha de
fer de prescriptora de futur per
a les altres ciutats”, va dir Ven-
drell dimarts, en unes declara-
cions a l’ACN fetes després de co-

nèixer el resultat de la votació a
l’Eurocambra.

En la mateixa línia, el primer
tinent d’alcaldia, Jaume Collboni,
va assegurar que l’Ajuntament “no
estalviarà esforços per fer realitat
la pròxima fita: que Barcelona es-
devingui la primera capital euro-
pea del comerç de proximitat”. 

El comerç barceloní fa de líder
» El Parlament Europeu dona llum verda a la creació de la Capitalitat Europea del Comerç de Proximitat
» Tot apunta que Barcelona, impulsora de la iniciativa, serà la primera ciutat a aconseguir la capitalitat

Foto de família de la comitiva barcelonina a Estrasburg. Foto: Twitter (@Jordi_Torrades)

Nadal | Bones sensacions tot i la inflació
El petit comerç va acomiadar la campanya de Nadal amb xifres positives malgrat la inflació,

tal com ho expliquen des de Barcelona Comerç. Ara ja estan en marxa les rebaixes 
de gener, que les botigues afronten amb ganes tot i que el concepte s’ha desdibuixat.líniaeixample.cat
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Esports Futbol sala | El CFS Eixample visita l’AD Sala Zaragoza FS
El conjunt de Tati Torres visitarà el pròxim dissabte 4 de febrer l'AD Sala Zaragoza FS,
en partit corresponent a la 15a jornada del grup 2 de Segona Divisió. El CFS Eixample

hi arribarà després de l’empat (0-0) contra l’AE Les Corts-UBAE del passat dia 14. 

Classificacions3a Catalana de futbol 2a de futsal Lliga EBA Copa Catalunya de bàsquet
Equip

FC l’Esquerra
CF La Romànica
CF Sant Adrià
FC Can Buxeres
UD Montsant
Ripollet CF

PTS

36
34
32
29
28
27

GC

15
26
11
19
28
26

GF

37
43
33
32
36
40

1.
2.
3.
4.
5.
6.

Equip

CB Valls
CB Tarragona
FC Martinenc B.
CB Navàs
CB Roser
CB Granollers
CB Es Castell
CD Basket Zaragoza

PG

9
8
8
8
6
6
5
5

PC

893
896
900
902
865
974
929
884

PF

969
969
967
950
858
935
860
802

3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.
10.

PG

11
9
8
8
6
7
5
5

PC

594
533
625
649
713
572
674
690

PF

707
658
664
771
694
623
624
679

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.

Equip

CB Roser
Manresa CBF
AB Premià
Draft Gramenet
CB Samà Vilanova
CEEB Tordera-Uni G.
CB Prat
SESE

Equip

Penya Esplugues
AE Les Corts-UBAE
CN Caldes
CFS Eixample
Rubí FS
CFS Castellón
InterSala Zaragoza
FS Ripollet

PTS

34
32
29
29
28
25
23
21

GC

16
21
23
24
28
23
35
38

GF

73
55
58
50
53
40
44
56

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.

Tot l’esport, a liniaeixample.cat

"Hi ha qui creu que la teva passió
és sempre lineal i sense alts i bai-
xos, i no és veritat. Per exemple,
en la meva última etapa al CB
Mollet m'exigia tant a mi mateix
que, per molt que estigués a gust
en un grup excel·lent, no acaba-
va de gaudir, i a principis d'a-
questa temporada me'n vaig
anar", confessa Sergi Tell (Bar-
celona, 2000). Mesos abans, ja
havia tingut dubtes sobre si re-
novar o no, i, en part, ho va fer
perquè els seus companys el van
animar perquè continués. 

El barceloní tenia clar que
necessitava respirar, ordenar i
gestionar les seves idees i emo-
cions, i se sentia "cremat" del bàs-
quet. "També estava buscant un
lloc per fer les pràctiques d'En-
ginyeria Industrial i volia temps
per pensar i per a mi", reconeix
Tell, a qui Albert Montalvo i Raül
Verano, amb qui havia coincidit
al CEJ l'Hospitalet, el van convi-
dar a entrenar-se amb el CB Ro-

ser. També va parlar amb Juan
Hereza, l'entrenador.   

Després d'unes quantes set-
manes exercitant-se amb el grup,
Tell es va reconciliar amb el bàs-
quet i es va adaptar a l'equip. Com
és normal, el nou base del CB Ro-
ser, que va debutar el passat 12 de
novembre amb 8 punts, 4 rebots
i 4 assistències en la victòria per
65-61 contra el CB Igualada, acu-
mulava moltes preguntes sense
resposta. Com encaixaria en un
equip amb els papers ja esta-
blerts i amb la temporada co-
mençada? Quin seria el seu rol? 

UN RITME ALT
"Quan arriba algú nou a un grup,
l'equip canvia una mica, i jo aquí
hi encaixo molt bé perquè ens en-
canta el ritme alt i el joc ràpid. Una
proposta en què, a vegades, es
desordena una mica el joc i jo soc
un base molt pur que mai ha
destacat per l'anotació i sí per la
direcció i l'ordre", enraona el bar-
celoní, que va començar a jugar a
bàsquet al Col·legi Jesús-Maria
Sant Gervasi, on durant un temps
el va compaginar amb el futbol 7. 

La seva cosina Marta Soler, a

qui anava a veure jugar al CEJ
l'Hospitalet, va ser clau perquè se
centrés en l'esport de la cistella.
"Ma mare em recorda de tant en
tant que un dia, a la grada, li vaig
dir que jo de gran volia jugar a
bàsquet", confessa l'entrevistat,
que a 4t de Primària va fer una es-
pècie de proves al JAC Sants.

Un curs més tard ja va de-
fensar la samarreta del conjunt
santsenc, on el va dirigir Carlos
Flores, Litos, un tècnic a qui
admira i sempre li agrairà haver
estat el seu tutor i guia: "En Li-
tos va confiar en mi des del
principi i em va fer créixer en els
primers moments. Va establir la
base del meu bàsquet".  

Després encetaria la seva eta-
pa al CEJ l'Hospitalet, que con-
sidera el seu club de formació:
"Va ser una experiència excel·lent
i és on millor vaig jugar i més vaig
créixer". El seu últim any de jú-
nior el va passar al Basket Alme-
da, "un club molt familiar i aco-
llidor on hi ha un vincle extraor-
dinari entre la grada i l'equip, i
sents l'alè del públic".  

Tell va debutar a Lliga EBA en
la seva segona etapa al JAC Sants.
"Entre cometes, em va resultar
força fàcil adaptar-me al canvi de
categoria perquè érem un equip
molt jove i estàvem dirigits per Al-
bert Gómez, un tècnic a qui li
agrada formar jugadors", exposa.  

El seu penúltim equip ha es-
tat un CB Mollet on va coincidir
amb jugadors "molt més vete-
rans" i on ha après "a gestionar
millor el cap". "Quan ets jove, sols
ser molt més dèbil mentalment
perquè et falta experiència i si
t'autofrustres tant després d'un
mal partit, tens molts números
perquè el següent sigui semblant.
El cap marca la diferència en
una competició com la LEB Pla-
ta", defensa Tell, que en aquella
experiència va millorar molt en la
direcció i el joc sense pilota. 

El joc de l'equip, però, era
lent i l'entrevistat intentava adap-
tar-s'hi, tot i que sentia i veia que
el seu rendiment "no era el mateix
que si fos ràpid". Al llarg de la seva
carrera molta gent li ha dit que se
li nota molt quan s'ho passa bé a
la pista. Una emoció que no pot
dissimular. "Si gaudeixes, ets
sents més lliure, i va arribar un
moment en què no tenia il·lusió
pel bàsquet. Ara, al CB Roser, es-
tic encantat i vaig als entrena-
ments molt a gust. Per a mi el bàs-
quet és una afició que he de fru-
ir al màxim i que no s'ha de con-
vertir en una obligació", conclou.

Toni Delgado
EL FORT PIENC

Les decisions de Sergi Tell 
» El base barceloní va arribar al CB Roser amb la temporada ja començada i procedent del CB Mollet
» “Si gaudeixes, et sents més lliure, i va arribar un moment en què no tenia il·lusió pel bàsquet”, diu 

Sergi Tell, base del CB Roser. Foto: Núria Granja
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Viu en línia

El director Àlex Rigola trasllada la mo-
dernitat de Henrik Ibsen al nostre present
per explorar les contradiccions d’aquest
gran personatge femení que és Hedda
Gabler. Una adaptació lliure del clàssic con-
temporani, considerat un dels primers tex-
tos de la dramatúrgia moderna i llarga-
ment representat als escenaris del Lliure.

Al Teatre Lliure de Montjuïc.

Teatre

Hedda Gabler
Hedda Gabler

Hi ha vida després de Txarango. Sergi Car-
bonell, antic membre d’aquest popular
grup, ha fet fins a quatre discos de pia-
no, i ara s’ha estrenat com a cantautor
amb el disc Refugi (Halley Records). “El re-
fugi més important de tots és un mateix”,
va dir l’artista en una entrevista amb
l’ACN coincidint amb la publicació de l’àl-
bum, el passat 13 de gener.

Música

La Sophie reflexiona sobre l’alegria com-
partida i la melangia privada d’unes va-
cances que va fer amb el seu pare vint anys
enrere. Els records reals i imaginaris om-
plen els espais entre les imatges mentre
intenta reconciliar el pare que va conèixer
amb l’home que no va conèixer. Aques-
ta pel·lícula de Charlotte Wells és consi-
derada per alguns com la millor del 2022.

Pelis i sèries

Aftersun
Charlotte Wells

Refugi
Sergi Carbonell

Constel·lació gràfica
El Centre de Cultura Contemporània de Barcelona (CCCB)
acull des del desembre l’exposició Constel·lació gràfica.

Joves autores de còmic d’avantguarda, que es podrà visi-
tar fins al 14 de maig. La mostra, comissariada per Mont-
serrat Terrones, compta amb el talent de Bàrbara Alca,
Marta Cartu, Genie Espinosa, Ana Galvañ, Nadia Hafid,

Conxita Herrero, María Medem, Miriam Persand i Roberta
Vázquez. Segons va dir Terrones a l’ACN en la inaugura-
ció de l’exposició, aquestes autores tenen en comú que

“reflecteixen el malestar de la generació millennial”.

La relació entre Shakira (Barranquilla, Colòmbia,
1977) i Gerard Piqué (Barcelona, 1987) no ha estat

mai precisament privada. Des que va començar du-
rant el Mundial de Sud-àfrica del 2010, el tàndem de
l’estrella de la música i l’estrella del futbol es va con-
vertir en una de les parelles més mediàtiques a casa
nostra i arreu del món. Però, en aquell moment, res
feia imaginar que la cosa podia acabar com el rosari
de l’aurora. Ja fa mesos que tots dos van confirmar la
ruptura, i des d’aleshores els rumors d’infidelitat per

part de l’exjugador del Barça no s’han aturat. Ara,
Shakira ho ha explicat clara-ment: la seva nova cançó
amb el productor argentí Bizarrap parla obertament
de Clara Chía, la nova parella de Piqué, i d’ell mateix.

“Yo solo hago música, perdón que te sal-pique” i “Tiene
nombre de persona buena, clara-mente no es como

suena” són només algunes de les joies que inclou la
lletra, elogiada i criticada gairebé a parts iguals.

S H A K I R AQUI ÉS?
ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

Ser una estrella mundial de la música
No ha deixat de crear èxits des dels anys noranta

Famosos

Una cançó sense pèls a la llengua
Parla sense dissimular de Gerard Piqué i la seva nova xicota

Aplaudiments i esbroncades
Però no s’hi parla d’una altra cosa

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

El jove periodista Joan Ballester viatja a
Brussel·les a cobrir un acte protocol·lari i
sense interès en les institucions europees;
la visita li permet deixar enrere per uns
dies problemes sentimentals i familiars als
quals no vol enfrontar-se. Allà, però, s’as-
sabenta de la imminent aprovació d’un
tractat comercial que perjudicarà letal-
ment els productors de taronja valencians. 

Llibres

Un afer europeu
Jordi Sebastià

|A Space for the Unbound
Joc d’aventures ambientat a Indonèsia als 90, que parla de superar l’ansietat i la

depressió i de la relació de dos nens amb poders. Per a PC, PS 4 i 5, Switch i Xbox. 
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Viu en línia

CONSELLS PER VIURE MILLOR

TEMPERATURA

És important abrigar-se amb roba còmoda i fer-ho 
amb peces que puguem treure’ns fàcilment  

DIETA

ABRIC

SUPERVISIÓ

E S T I L S  D E  V I D A

i GERIATRIA

Fins ara l’hivern ha sigut prou benigne, però això pot can-
viar en qualsevol moment. I la baixada sobtada de les tem-
peratures xocarà directament amb el pànic a la pujada de

la factura energètica. La coincidència entre una onada de fred i
l’onada inflacionària podria causar el tsunami perfecte en el mo-
ment més perillós per a la gent gran. 

Segons la Societat Espanyola de Geriatria, el fred afecta més
les persones grans perquè amb l’envelliment s’alteren els meca-
nismes de termoregulació. Això significa que generen menys
calor i, a més, tenen més dificultat per conservar-la, a conse-
qüència de la constricció que es produeix als vasos com a res-
posta a les baixes temperatures. Les persones de més edat són,
doncs, més vulnerables al fred, sobretot a partir dels 75 anys. 

El fred també perjudica indirectament els grans perquè em-
pitjora tots els problemes relacionats amb el sistema circulatori
(problemes cardiovasculars, ictus, angines de pit) i amb el respi-
ratori (grip, pneumònia, covid...). Les persones més vulnerables
fins i tot poden patir una hipotèrmia sense que ens n’adonem.
Passar fred a casa no és una opció per a la gent gran.  

La gent gran pateix més fred 

La temperatura no hauria de ser mai inferior 
als 21 graus si hi ha gent gran vivint a casa  

Les claus

A l’hivern cal menjar aliments que contribueixin 
a la producció d’energia calorífica: carbohidrats i proteïnes 

Truqueu regularment als familiars grans que 
viuen sols i interesseu-vos per la seva situació 
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